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Nākamajā plānošanas
periodā(2014.–2020.gads)
LatvijainoEiropasSavie
nības fondiem izglītības
un zinātnes jomā iespē
jamssaņemtgandrīzvienu
miljardu eiro. Kā norāda
eksperti, pats svarīgākais
ir nevis naudu apgūt, bet
to izlietot pareizi un pār
domāti, laiar laikunosa
ņēmējiem mēs kļūtu par
donoriem. Kā to vislabāk
izdarīt – uz šo jautājumu
ieinteresētās puses centās
rastatbildiekspertudisku
sijāEiropasSavienībasfondu
finansējumapiesaistepētnie
cībai Latvijas augstskolās:
pieredze un nākamā plāno
šanasperiodaperspektīvas.

Visspašurokās
DiskusijanotikaLiepā

jas Universitātes projekta
Liepājas Universitātei – 60
kontekstā sadarbībā ar
Latvijas Inovatoru apvie
nību.«Pašlaiknotiekaktī
va Eiropas struktūrfondu
apguves plānošanas fāze.
Nenoliedzami,šielīdzekļi
palīdz mums attīstīt inte
lektuālopotenciālu,kāarī
ieguldīt ne tikai infra
struktūrā,betarīcilvēkre
sursos–studentos,mācīb
spēkos, zinātniekos. Taču
tikainomumspašiembūs
atkarīgs,vaiunkāspēsim
pierādīt vajadzību pēc
starptautiskiem līdzek
ļiem.Vienlaikusgribuuz
svērt,kapatsgalvenaisnav
vis šo naudu apgūt, bet
prasttoizmantotīstajālai
kāunvietā,»norādaizglī
tībasunzinātnesministre
InaDruviete.

Neuzkāptuztiem
pašiemgrabekļiem

Līdzīgas domas pauž
arīSaeimasIzglītības,kul
tūrasun zinātnes komisi
jas priekšsēdētāja Da

na ReiznieceOzola, uz
sverot, ka ieguldījumiem
jābūt mērķtiecīgiem un
pārdomātiem. «Latvija ir
īpašaarto,kalielākoizglī
tībasunzinātnesfinansē
jumadaļunodrošinaEiro
pas fondi, bet vajadzētu
būtotrādi–valstsbudžets
nodrošina pamatu, bet
fondu nauda ir patīkama
piešprice.» D. Reizniece
Ozola izvirza vairākus
kritērijus, kas, viņasprāt,
ļautu izvērtēt, vai pieeja
mie līdzekļi tiek pareizi
plānoti un izlietoti.
«Pirmkārt, investīcijām
būtu jābūt līdzsvarotām.
Šajā gadījumā es domāju,
vai mēs vienlīdzīgi iegul
dām gan infrastruktūrā,
gan cilvēkos. Nereti Lat
vijāredzam,kairnopirkts
labs aprīkojums, bet pie
mirstsparto,kajāparūpē

jas arī par cilvēkiem, kas
ar to strādās. Jāvērtē arī,
vaiirlīdzsvarsstarpiegul
dījumiem fundamentālajā
zinātnē, pētniecībā un
pielietojamā pētniecībā.
Manuprāt, valdība šai sa
karā grēko, jo lielāku uz
svaruliekuzinvestīcijām,
kas dod tūlītēju atdevi,
aizmirstot, ka jārada fun
damentālās zinātnes kri
tiskāmasa,uzkurasbāzes
var attīstīties pielietojamā
pētniecība. Jārod atbilde
arīuzjautājumu,vaiirsa
balansēti ieguldījumi
starp izcilību un vai mēs
kā maza valsts nodroši
nām kritisko masu visā
pētniecībasjomā.Otrkārt,
ieguldījumiem jāveicina
sadarbība, jo uzskatu, ka
konkurence der lielajām
valstīm. Mazo valstu ie
spēja ir sadarbība. Ir jā

analizē, vai ieguldījumi
veicina sadarbību starp
pētniecībasinstitūtiemsa
vāstarpāunprivātosekto
ru. Līdzšinējā pieredze
liecina, ka sadarbība bija
vai nu formāla, vai mini
māla. Treškārt, ir jāno
drošina pēctecība un ie
guldījumu nepārtrauktī
ba. Vislielākās bažas man
rada cilvēkresursu prog
rammas,jošīsneziņasdēļ
parnākotni,projektatur
pinājumu jaunie zinātnie
ki, pētnieki izvēlas labāk
sevi realizētprivātajā sek
torāvaipametvalsti.Un,
ceturtkārt, rūpīgi jāpār
domā,vaiadministratīvais
slogs ir samērojams ar to
institūtu,augstskoluiegu
vumu, šīm iestādēm ap
gūstot Eiropas naudu. Ir
sarežģīti zinātniekiem
pilnvērtīgipievērstiespēt

niecībai, ja lieladaļa laika
jāvelta dažādām birokrā
tiskāmdarbībām.»

Augstskolas 
pie re dze 

Arī Liepājas Universi
tātes(LiepU)rektorsJānis
Rimšānsnorādauznepie
ciešamību mazināt admi
nistratīvoslogu, jonereti,
laiizpildītuvisusnosacīju
mus, nākoties sagatavot
vairāknekātūkstošlapas
pušu biezu papīra blāķi.
Viņšstāsta,kaLiepUtiek
veikti gan fundamentāli,
ganpielietojamipētījumi,
galvenokārt sadarbības
partneruunreģionuvaja
dzībām.«Arīšisgadsnav
izņēmums. Esam iesnie
guši vairākus projektu
pieteikumus valsts pētīju
mu programmā, kā arī
ERAF,»stāstaJ.Rimšāns.

SavukārtLiepUpētnie
cības struktūrvienības,
KurzemesHumanitārāin
stitūta, direktors Edgars
Lāms vērš uzmanību uz
vēl kādu problēmu: «Pie
saistītfondunauduhuma
nitārajām zinātnēm ir
daudz sarežģītāk nekā ek
saktajam blokam. Tāpēc
lielākaatbildībaparhuma
nitārajām zinātnēm un to
atbalstīšanu būtu jāuzņe
masvalstij.Taibūtujābūt
patgodalietai,sniegtarta
vunacionālāsvalodas,kul
tūrasunvēsturesizpētei.»

Rezumējotdiskusijāiz
teiktosviedokļus,Latvijas
Inovatoru apvienības val
des loceklis Andris Nāt
riņš noslēgumā uzsvēra,
ka «ES fondu apzīmē
jums–strukturālieunin
vestīciju fondi – akcentē
investīcijuaspekturesursu
plānošanā, izlietojuma
kontrolē un efektivitātes
novērtēšanā. Nacionālā
attīstības plāna izpratnē
investīcijuefektivitātipēt
niecībā un attīstībā rak
sturospējapanāktLatvijā
līdz 2020. gadam ieguldī
jumus 1,5% apjomā no
IKP. Valsts institūcijas,
augstskolasunzinātniskie
institūti arī ir investori –
toinvestīcijuspējurakstu
ros ievērojams valsts bu
džeta finanšu palielinā
jums, līdzsvarots un
mērķtiecīgs valsts un ES
fonduieguldījumuizlieto
jums,kāarīmotivācijavei
dot sadarbību privāto re
sursupiesaistei».

Detalizētākas atbildes
uz diskusijā izvirzītājiem
jautājumiem ieinteresētās
pusesturpināsrastLiepā
jasUniversitātessadarbībā
ar Liepājas pilsētas domi
rīkotajāzinātniskipraktis
kajā konferencē Latvijas
augstskoludažādībakāino
vācijas faktors, kas notiks
25.aprīlīLiepājā.n

LīgaNESTERE

Laiganjauniešiiruztu
artehnoloģijāmkāizklai
desunsaziņasinstrumen
tu, Latvijas uzņēmēji no
rāda, ka jaunajai paaudzei
bieži pietrūkst biznesa
produktivitātei un uzņē
mējdarbībai nepieciešamo
ITprasmju,kamirbūtis
kanozīmeviņukonkurēt
spējaspaaugstināšanādar
ba tirgū. Tieši šis secinā
jumskalpojakāvadmotīvs
īstenotprojektu ITmanai
nākotneskarjerai.Tāietva
ros vairāk nekā 1200 jau
niešu apguva IT prasmes
savas profesionālās karje
rasveidošanai.

Projekta ietvaros

2013. gada laikā bezmak
sas apmācības notika se
šāsLatvijaspilsētās:Aiz
krauklē, Daugavpilī, Jē
kabpilī, Jelgavā, Preiļos
un Ventspilī. Tajās noza
reseksperti16līdz24ga
dus veciem jauniešiem
palīdzēja apgūt IT pras
mes, tostarp Office 365,
digitālo prezentāciju rī
kusun interneta lapu vai
baneru izveidi. Projekta
laikā tika apmācīti
200 jaunieši, un katrs no
viņiemnodevaiegūtāszi
nāšanas tālāk vēl vismaz
pieciemvienaudžiem.

Projekta ietvaros tika
veikta arī aptauja, kas ap
liecināja, ka 60% projekta
dalībniekusavasdatorpras

mes vērtē kā nelielas, pat
vājas. 30% apstiprina, ka
viņiemirdažādasMicrosoft
Office prasmes (Word,
Excel, PowerPoint, saziņas
rīki).Tikai10%norāda,ka
viņiem ir padziļinātas zi
nāšanasITjomā.«Jaunie
šu bezdarba apjoms gan
visāEiropā,ganLatvijā ir
satraucošiliels.Katrspiek
tais jaunietis Eiropas Sa
vienībā–kopā5,7miljoni
jauniešu–nevaratrastdar
bu, tajā pašā laikā IKT
nozarē ir aptuveni
700000vakanču,»norāda
Microsoft Latvia (projekta
viensno realizētājiem) va
dītājsĒriksEglītis.

«Manuprāt,daudzi jau
nieši nevēlas sastapties ar

jauniem izaicinājumiem,
kas liktu viņiem iziet no
savas komforta zonas. Es
mu novērojis, ka daudzus
jauniešus pilnībā apmieri
naviņuikdiena,tāpēcviņi
nemaznemeklēcitasiespē
jassevisattīstīšanai,»seci
naviensnoprojektadalīb
niekiem, Ventspils 4. vi
dusskolas skolnieks Bils
Gūtfricis.Arīviņšpatssevi
raksturo kā standarta vi
dusskolēnu, kam padziļi
nātuITzināšanunav.«To
mēr,iepazīstotiesarapmā
cību tēmām, secināju, ka,
piemēram, iemaņas,kā iz
veidot infogrammas, var
mannoderētdzīvē.Tāpēc
pieteicosprojektam,»stās
ta Bils. Viņš pats kopumā

apmācīja 22 citus jaunie
šus – savus klasesbiedrus.
Papildus jaunām zināša
nāmITjomāBilsarīatklā
jis,kaviņamsaistošašķiet
arī pedagoga loma, kad ir
iespējamācītcitus.

Arī projekta dalībniece
noAizkrauklesAneteLas
manenovērojusi,kapamu
dināt jauniešus apgūt ko
jaunu ir grūts uzdevums.
«Nav laika–tā irgalvenā
atruna, taču,paskaidrojot,
kamācībasnebūsklasiskas
unskolotājsbūsviņuvien
audzis, attieksme mainās.
Unpēcmācībāmvisisaka
paldies,» norāda Anete.
«Piedaloties šajā projektā,
ieguvu jaunu pieredzi un
zināšanasunpārliecinājos,

kamanas IKTprasmes ir
labālīmenī.Manjaunums
bija Infogr.am – patika
programmas piedāvātās
iespējas, kuras šobrīd jau
izmantojuikdienā.Projek
tā apgūto varu izmantot,
gan studējot maģistrantū
rāunkonkurējotdarbatir
gū, gan daloties pieredzē
ar citiem, kļūstot par lek
tori,» uzskata Anete. Arī
RobertsVībānsno Jēkab
pils jau aktīvi izmanto ie
gūtās zināšanas. Piemē
ram,infogrammastiekiz
mantotas dažādos skolas
sarīkojumos, bet citas
jaunapgūtāszināšanassava
portfolio radīšanā, ko uz
rādīt savam potenciālajam
darbadevējam.n

Diskusija:noEiropasnaudasapguvējiem
irjākļūstparinvestoriem
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JauniešiempietrūkstITprasmes,kasnoderkarjerasveidošanā
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